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[bookmark: Paper]Introduction

The University of Virginia during the antebellum era was full of strife as the university struggled to find its identity. Jennings L. Wagoner, University of Virginia professor and historian argues that at the university’s founding in 1819, Jefferson “hoped to provide an intellectual and moral environment that would bring out the best, not the worst, habits and conduct on the part of the students.”[footnoteRef:1] Given the university’s heavy reliance on the presumption of each student’s Southern honor to maintain his demeanor and behavior, “the long lists of rules and regulations and specified fines and penalties so common at other colleges were not allowed to set the tone for the University of Virginia.”[footnoteRef:2] This did not mean that Jefferson’s university would not have rules, however.[footnoteRef:3] Instead, there would be far fewer rules than in other comparable institutions.  Jefferson had “established the university upon the principle of freedom, for students as well as faculty,” giving both the faculty power to govern and the students the power of self-governance.[footnoteRef:4] The resulting conflict created tension between faculty and students as both groups struggled to gain and maintain power. As a result, reprehensible ruckus and rampant rebellion poured from the student body.  [1:  Jennings L. Wagoner, Honor and Dishonor at Mr. Jefferson's University: The Antebellum Years History of Education Quarterly 26, no. 2 (1986): 164.]  [2:  Ibid.]  [3:  Ibid, 165.]  [4:  Ibid.] 

	The students attending the University of Virginia during its early years and into the Civil War era came primarily from slave-owning families in the South. Many were sons of prominent socialites and powerful plantation owners attending the university to raise their social influence and position.[footnoteRef:5] The lack of strictly enforced rules and the absence of a power balance at the university made it a breeding ground for students to misbehave; fights, riots, and duels were part of daily life. After Jefferson’s death in 1826, the faculty attempted to bring some order to the university through harsher punishments and more rules, but the flagrant disobedience from students was ritualized into university culture, and campus outrage when a student was punished proved more powerful than the Faculty Committee and the Board of Visitors. Although banned, drinking was a common pastime for many students and close quarters created friction between sober residents and those in a drunken stupor. This atmosphere created the perfect storm when three university students—Armistead C. Eliason, George Hardy, and James Montandon—allegedly perpetrated the rape of a 17-year-old slave girl. [5:  Ibid, 167-8] 

[bookmark: Introduction_]In Catherine S. Neale’s undergraduate distinguished major’s thesis entitled Slaves, Freedpeople, and the University of Virginia, she discusses this incident in depth, concluding that the event occurred on April 23, 1850, the students involved were promptly expelled due to public outrage, and the civil authorities were not able to bring them to justice because they absconded before they could be arrested.[footnoteRef:6] In this paper I will argue that the sexual assault of an enslaved 17-year-old would have been unremarkable at the time by exploring archives and historical works, and by a close rereading of Neale’s work on this subject. Ultimately, I will attempt to answer the question: What are the verifiable dynamics of the sexual assault of an enslaved woman at the University of Virginia and subsequent impacts of its documentation in historical scholarship?  [6:  Catherine S. Neale, Slaves, Freedpeople, and the University of Virginia, Libra (2006): 55.] 


[bookmark: The_Rape]“A Violent Outrage (a rape)”
	The only official record of the assault mentioned in Neale’s thesis comes from an entry in the Chairperson for the Faculty Journals entry from April 24, 1850: 
The Chairman informed the Faculty that from sources entitled to full credit, he had gathered that on Monday night last between the hours of 11 &12 o’clock three students committed a violent outrage (a rape) on a small negro girl a slave about 17 years old in the field adjoining the lots of Col. Johnson + Mr. Leake—their names are Geo H Hardy, Armistead C Eliason + James E Montandon. They were found in the act of perpetrating the crime by several other students who interfered to prevent it—three of these students are Messrs. Conrad, Eastham + R.V. Gaines—Hardy + Eliason were reported as being intoxicated this alone prevented them from being chastised by the students so indignant were they at the outrage—The Chairman immediately on being informed of the above facts communicated them to the Civil Authority in Charlottesville but the offenders had absconded.

From this entry it is clear that an attack on a 17-year-old slave girl was perpetrated on April 22, 1850, a little before midnight. The rape happened at Colonel Michael Johnson’s house, who lived with his with his wife Sophia Lewis at 1111 and 1113 West Main Street.[footnoteRef:7],[footnoteRef:8]  [7:  George Warren Chappelear, The Leake Family and Connecting Lines (Salem, Mass.: Higginson Book Co., 2000).]  [8:  While technically these are two separate houses, they have always sold together. Historic Landmark Study (Charlottesville, Va.: Michie Co., 1976). On October 1, 1840, during the 17th session of the University of Virginia, Johnson “made application through the Chairman for a license to keep an out-boarding house.” The faculty granted his request and Johnson began housing students in his home.] 

[bookmark: Summary]	Main Street in 1850 was the main avenue to the university, which, according to the 1864 Campbell Map of Albemarle County, had a row of houses lining the way. The rape occurred “in the field adjoining the lots of Col Johnson and Mr. Leake.”  Whether this field was on the left or right is still unknown. What is clear is that Armistead Carter Eliason, James Edgar Montandon, and George Hardy were involved in this attack. To understand how unremarkable this rape was in 1850, it will be necessary to explore the lives of these three students both before their arrival and after they depart the University. Their journeys lead to an understanding of the cultural and societal expectations the men were attempting to live up to. Most importantly, as we will see, when the three students absconded from Charlottesville they just went home. 

[bookmark: Accused]The Wealthy Rogues and the Lone Question

	How Armistead Carter Eliason, James Edgar Montandon, and George Hardy lived and what they experienced in their lifetimes will build an understanding of the latitudes these men were given. Although the term “white privilege” was not in existence in 1850, this story unfolded as it did because the men were white and the woman was black. If their racial identities had been reversed this would have been quite a different story. 	

Armistead Carter Eliason	
	Armistead Eliason was born around 1830 to Captain William A. Eliason and Mary Landon Carter most likely at Fort Macon, North Carolina.[footnoteRef:9] Mary Carter was the daughter of Landon Carter and Mary Burwell Armistead and a descendant of Robert “King” Carter. At the time of his death in 1732, “King” Carter owned 290,000 acres of land, and was the wealthiest man in Virginia. Picquet du Beloit’s Some Prominent Virginia Families states that the Eliasons had six children; Talcott, Landon, Armistead, William, Mary “McIntyre”, and Rutledge.[footnoteRef:10] The family is recorded as having eight enslaved workers with them at Fort Macon in 1830, most likely helping run the household while Captain Eliason directed the building of the fort.  [9:  Louise Pecquet du Bellet. Some Prominent Virginia Families (Baltimore: Genealogical Publishing Company, 1976), 2:555-6.]  [10:  Ibid.] 

	Eliason was just seven years old when his father died suddenly in June 1839 at Fortress Monroe in Hampton, Virginia.[footnoteRef:11] In his last will and testament, Captain Eliason left everything to his wife, Mary, making it clear that he did not want anyone else involved with his estate: [11:  Robert J. Trout. They Followed the Plume: The Story of J.E.B. Stuart and His Staff (Mechanicsburg, PA, 1993), 99-100.] 

For I believe it is impossible that anyone can have greater respect for and confidence in the character of another than I have in that of my wife, to whom I am bound in bonds of devoted love and affection. I commit our children to her care and maternal affection which I believe will be so tenderly exercised, that I caution her that it is possible [sic] effeminacy of body and mind is to be dreaded and that she must not fear too much, to trust them early on the path of life, fortified strongly in principle by love of virtue rather than fear of being known to men as transgressors.[footnoteRef:12] [12:  "William A. Eliason's Will", Manuscript (Fairfax, 1839), Will Books 1839-1842, Fairfax Circuit Court Historic Records Center.] 


In this writing, Captain Eliason’s love and devotion to his wife are clear. If he had lived to raise his boys, Eliason would have most likely been showered with love and attention from a paternal figure who cared deeply for his family. In his absence, Mary took heed of her late husband’s advice, sending all six children to several prominent private schools around the country. The privilege afforded to Eliason in his early years was but an introduction to life as one of Virginia’s elite.
	Armistead Eliason began his first year at the University of Virginia in 1849 living in Major Edmund Broadus’s house on Monroe Hill, which is now the site of Brown College.  Eliason was enrolled in the schools of Modern and Ancient Languages and Mathematics, and there was no indication any problems until the spring of 1850. On March 30, 1850, the faculty reported Eliason as being absent four times from Ancient Languages and six times from Modern Languages within the month. At this time, the faculty took meticulous attendance of all students who were missing classes and required them to go before the Chairperson for punishment. There is no record of Eliason having any other disciplinary issues during his time at the university. It is noteworthy that Eliason began to frequently miss classes a month prior to the rape, as it shows a drastic shift from obeying the rules and regulations to blatantly disregarding them.  
	After Eliason absconded from Charlottesville in April of 1850, he went to Washington, DC, a little less than ten miles from his mother’s home in Alexandria, and worked as a grocery clerk in Edward Hall’s store, where he was recorded in the 1850 census a couple of months later.[footnoteRef:13] What he did during this time is unknown, however, Eliason moved away from DC by 1853, and headed south. On April 30, 1853, Mary L. Eliason wrote to her brother, Robert Landon Carter, updating him on the family gossip. In this letter, she informed Robert that “Armistead is much engaged in his farming operations and is quite well.”[footnoteRef:14] It is unknown where his farming operation was, but seven years later, in 1860, Eliason was recorded in the census in Fort Smith, Arkansas, working as a clerk in Orville Crawford Word’s house. It’s likely that in exchange for board, Eliason was working as a salesperson in Word’s stores. It’s also possible that he was leasing land from Word to use in his own farming operation. While neither speculation is confirmed, we do know that he had a farming operation at the same time he was a clerk. On September 28, 1860, Eliason, along with a Captain A. Montgomery,  was contracted with the War Department “to deliver at Fort Smith, Arkansas, and store in the public crib, on or before the 1st day of March, 1861, 4,000 bushels good merchantable corn, in the ear, slip shucked; and on or before the 1st day of March, 1860, 6,0000 bushels shelled corn, in new gunny bags, of tow bushels each, and to weigh 112 pounds; and shall be paid $1 18 3/4 for each bushel.”[footnoteRef:15]  This contract indicates the success Eliason was having in his farming expedition.[footnoteRef:16]  [13:  Mary Eliason set up house at 520 Prince Street. Their house still stands and is known as the Korn & Wisemiller Building.; Worth Bailey and The National Park Service. “Historic American Building Survey” pdf (1966).]  [14:  Mary L. Eliason to Robert W. Carter, 30 April 1853, Folder 39, Item 25, Carter Family Papers 1667-1862, Special Collections Research Center, Swem Library, College of William and Mary, Williamsburg.]  [15:  H.R. Doc. No. 47, at 36 (1860).]  [16:  The amount of corn ordered from the War Department was much more than any one person would have been able to grow, making it reasonable that Eliason owned several slaves in order to keep up with the demand.] 

[bookmark: Armistead_Eliason]	Getting married to a southern woman, rather than a woman from the North, further demonstrates Eliason’s dedication in the southern life. Louisiana marriage records state that on December 17, 1861, Eliason applied to marry Mary H. White, the daughter of cotton weigher John G. White, in New Orleans, Louisiana. We may assume that Mary, as the daughter of a cotton weigher, would share the same views as Eliason concerning slavery and the importance of Southern independence from the Union. With Mary H. White, Eliason had three children, Mary Landon, born August 19, 1862; Elmise Rebecca, born March 3, 1864; and Jane Armistead, born October 6, 1865.[footnoteRef:17] Around the time his children were born, Eliason served with the Confederacy although not much is known of his service and duties. Eliason survived the war, but on November 18, 1865, the Dallas Herald contained the following report: [17:  Louisiana, Parish Marriages, 1837-1957; digital image, familysearch.com, November 23, 2015, https://familysearch.org/ark:/61903/1:1:QKJ8-PJFK. Picquet du Bellet’s Families lists Landon C. Eliason married to Mary White, original records do not support this; Vicki Bryan, “Baptism and Birth Records of Christ Church Episcopal Cathedral New Orleans, Louisiana (1849-1900),” Genealogy Trails History Group (blog) http://genealogytrails.com/lou/orleans/christchurchbirths.html.] 

A most horrible murder was committed…on the 11th inst[ant]. Mr. A.C. Eliason, formerly of Virginia, left Shreveport on the 10th…the next morning he started for Jefferson and was found a few days afterwards 5 miles beyond Dr. Knox’s with his throat cut. The ambulance and mules which he was driving were not taken by the murderers but his person was riffed of his money and his watch. Mr. Eliason was a most estimable gentleman, and his loss will be deplored by his relatives and friends, and above all, by his family, who are now in Arkansas. 

It is unknown what Eliason was doing in Dallas and why he was driving an ambulance. Eliason’s sudden death can be considered poetic justice. He is left by the side of the road with a vehicle full of supplies that should have been able to save him if he was in the company of others. Being called a “most estimable gentlemen” was perhaps only bestowed upon him because of his dedication to the survival of slavery and his family’s social status among southerners.
[bookmark: George_Hardy]George H. Hardy
	The second man accused of the 1850 rape at UVA also came from a family with significant social status. George H. Hardy who was born in Norfolk in 1832 to Thomas Asbury Hardy Sr., and Elizabeth Margaret Hardy, nee Price, along with 13 other brothers and sisters. Hardy’s father was a cotton and fertilizer broker and owned a basket and barrel factory.  In 1849 he bought a plantation in Norfolk’s Berkley area called Riveredge. Raymond L. Harper, author and historian, notes that Riveredge was “said to contain at least 20 rooms and a brick tunnel leading from the house to the barn and an escape route down to the river’s edge, where boats were anchored. The walls inside the tunnel had metal rings sunk into them. It has never been proven, but it has been assumed that the Hardys were involved in the slave trade and that these rings were used to anchor the slaves while they were waiting in the tunnel to be transported.”[footnoteRef:18] The Hardys were very affluent in and around Norfolk, and George Hardy’s upbringing, like Eliason’s, was one of comfort and wealth.[footnoteRef:19]  [18:  Raymond L. Harper, Chesapeake, Virginia (Charleston, SC: Arcadia, 1999) 31.]  [19:  George’s sister, born in 1852, was Mary Pinckney “Pinky” Hardy.  She would grow up to marry General Arthur MacArthur, and her son, Douglass, would grow up to be the reverent General MacArthur Ibid, 32.] 

	In 1849, at the age of 18, Hardy began his first year at the University of Virginia living at 15 West Lawn. He attended three schools during his time at the University of Virginia: Ancient Languages, Modern Languages, and Mathematics. On February 2, 1850 the faculty reported that Hardy was “doing very little” in Ancient Languages and Mathematics had his “exercises omitted.”[footnoteRef:20] The punishment suggested was “that the Chairman be requested to admonish Mr. G.H. Hardy and call his father’s attention to his neglect of duty.”[footnoteRef:21] Two months later, on March 30, Hardy was again reported to have “omit[ed] exercises” in Ancient Languages and was again referred to the Chairman.[footnoteRef:22] Hardy’s continued infractions show both a disinterest in his studies and his family’s ability to financially support his endeavors whether successful or not. [20:  Minutes of the General Faculty (1825-1970), February 2, 1850, session 26, Albert and Shirley Small Special Collections Library, University of Virginia, Charlottesville.]  [21:  Ibid.]  [22:  Ibid, March 30, 1850.] 

	After Hardy absconded from the university in the wake of the assault, he moved back to Norfolk in time to be counted by the 1850 census, where he is listed as 17 years old and had attended school within that past year.[footnoteRef:23] Hardy went on to fight in the Civil War with the Confederacy and then became a merchant.[footnoteRef:24] He eventually died in 1872 in White Sulphur Springs, West Virginia on a business trip.[footnoteRef:25] [23:  1850 U.S. census, St. Bride’s Parish, Virginia, population schedule, Norfolk, 406, 1, 1, George Hardy; digital image, AncestryHeritageQuest.com, November 23, 2015, http://interactive.ancestryheritagequest.com/]  [24:  "Mary Pinkney Hardy Macarthur", Pbs.Org, 2016, http://www.pbs.org/wgbh/amex/macarthur/peopleevents/pandeAMEX109.html.]  [25:  The Daily State Journal, "Virginia News", 1872.] 


[bookmark: James_Montandon]James Montandon
	Perhaps the most unusual of the three students accused of the 1850 sexual assault of the unnamed slave girl, James Montandon was born August 13, 1832, to Swiss immigrants Henry and Martha Montandon.[footnoteRef:26] The Montandons worked as merchants in Fort Madison, Iowa, and owned $6,000 worth of real estate, equivalent to about $176,443.11 today.[footnoteRef:27] In 1849, Montandon moved from Iowa to Charlottesville and lived in a Mr. Flannagan’s house while he studied law at the University of Virginia.[footnoteRef:28] For the 1849-1850 session, students were generally required to attend more than one school, as Eliason and Hardy did: [26:  Edna Warren Mason. The Descendants of Robert Isbell in America. (New Haven, CT: Tuttle, Morehouse & Taylor Company, 1944), PDF e-book, 89.]  [27:  1850 U.S. census, Lee, Iowa, population schedule, Fort Madison, 566, 48, 48, James Montandon; digital image, AncestryHeritageQuest.com, November 23, 2015, http://interactive.ancestryheritagequest.com/]  [28:  Catalogue of the University of Virginia Session 1849-50. University of Virginia Text Collection, Albert and Shirley Small Special Collections Library, University of Virginia, Charlottesville. 
According to the 1850 Albemarle census, there was a young woman also living in Mr. Flannagan’s named Mary Montandon. It is not known who this person was or if she was related to James, but the name Mary Montandon is not found again in subsequent census’.] 

Every student is free to attend the schools of his choice, and no other than he chooses; with the condition that he shall attend at least three Professors, unless he has the written authority of his parent or guardian, or the Faculty shall for good cause shown allow him to attend less than three. But should he be twenty-one years of age, or more, he is exempt from this condition as to the number of his schools.[footnoteRef:29]  [29:  Catalogue.] 


Montandon entered the university at the age of 18, which meant that he must have received written permission from his parents to attend only the school of law. It was not unusual for law students to attend only the law school but those students were primarily over the age of 21 and thus exempt from the rule.[footnoteRef:30] As such, Montandon would have had a lot more free time during the week and day to finish his studies than the others. In January, 1850, the faculty received a report that Montandon had been absent from classes three times and that he was not making good progress in his studies.[footnoteRef:31] Montandon was not reported again to the faculty after January, suggesting no further disciplinary issues. [30:  Ibid.]  [31:  Minutes, January 1850.] 

	Five years after absconding from Charlottesville after the assault, Montandon met and married Felicia Minerva Isbell on July 4, 1855 in Denmark, Iowa.[footnoteRef:32] At the time of the Civil War, Montandon “joined the Union army, valiantly defending the old flag and the cause it represented, and retired from the service with the rank of major.”[footnoteRef:33] The Montandon family moved from Chicago, Illinois, to Topeka, Kansas, and finally settled in Tacoma, Washington, where Montandon passed away in 1907.[footnoteRef:34]  [32:  Mason, Descendants of Robert Isbell, 89.]  [33:  William Farrand Prosser. A History of the Puget Sound Country: Its Resources, Its Commerce, and Its People (Puget Sound, WA: Lewis Publishing Company, 1903) 563.]  [34:  Mason, 89.] 

	From the family histories it is easily determined that Hardy and Eliason were born into privilege. Both men had families with deep Southern roots and were raised to inherit the wealth of their ancestors. This inheritance, wanted or not, impacted their daily lives and for Eliason and Hardy, there was an expectation from conception that they would have to live up to. The first expectation was met within the first seconds of their lives because they were boys. 
	The requirement that boys of privilege grow up to continue the path their fathers laid for them brought Hardy and Eliason to the University of Virginia. While we do not know for sure, it would not be beyond reason to suggest that both Hardy and Eliason may have been sexually involved with their families’ slaves from the onset of puberty. In Harriet Jacobs’ 1861 memoir Incidents in the Life of a Slave Girl, she comments on the relationship between slave master’s sons and slaves. She states:
The slaveholder’s sons are, of course, vitiated, even while boys, by the unclean influences everywhere around them…I can testify from my own experience and observation that slavery is a curse to the whites as well as to the blacks. It makes the white fathers cruel and sensual, the sons violent and licentious. … And as for the colored race, it needs an abler pen than mine to describe the extremity of their sufferings, the depth of their degradation…Yet few slaveholders seem to be aware of the widespread moral ruin occasioned by this wicked system. Their talk is of blighted cotton crops — not of the blight on their children’s souls.[footnoteRef:35] [35:  Harriet Jacobs, Incidents in the Life of a Slave Girl. (Cambridge, MA: Harvard University Press, 1987)] 


Jacobs gives a unique view into a world that is hard to imagine, focusing on what many breeze over: the impact of children witnessing the total domination of fellow human beings. The idea that children raised in such an environment become “vitiated,” or spoiled, by it gives light to why Hardy, Eliason, and Montandon may have decided to attack a young woman in Charlottesville in 1850 with little moral restraint or fear of consequences. Jacobs’ discussion of “moral ruin” and “the blight on their children’s souls” suggests an expectation of degradation. Along with the passing of DNA from father to son, southern gentlemen also “inherited” a predisposition, it seems, toward sexual predation when exposed to such unimaginable power and control at an early age. 
	Montandon, however, was different. The Faculty reported only that, “Hardy and Eliason were reported as being intoxicated, this alone prevented them from being chastised by the students as indignant were they at the outrage.”[footnoteRef:36]  Moreover, in, 1843, Montandon and his two brothers were baptized in the Denmark Congressional Church in Denmark, Iowa.[footnoteRef:37] The Denmark Congressional Church, led by Reverend Asa Turner, Jr., was well known for following the temperance and abolitionist movements.[footnoteRef:38] Montandon’s church upbringing brings clarity to why he was not drinking, but it also seems to confuse the notion that he would have participated in an attack of a slave. At 18 years old, Montandon left his family and a church dedicated to the elimination of slavery and placed himself in a Southern institution in which slavery was part of his daily life. Maybe, for the first time, Montandon came face to face with an evil institution he had only heard about on Sundays, and had begun to question its proposed nefariousness.  [36:  Faculty Journal, April 24th, 1850, Charlottesville.]  [37:  Lee County IAGenWeb -, "Denmark Congregational Church Records -1840-1858”.]  [38:  National Register of Historic Places Nomination Form, pdf. (National Park Service, 1977), http://focus.nps.gov/pdfhost/docs/nrhp/text/77000534.PDF.] 

[bookmark: Summarize]	While students were not allowed to bring unfree persons with them to school, the professors were.[footnoteRef:39] At the University of Virginia, professors lived in close quarters with the students on the Lawn, which was part of the main campus. The Rotunda sits at the head of the Lawn and served at that time as the library. Faculty lived and taught in the ten large pavilions that flank the Lawn. In between these pavilions set the rows of Lawn rooms where students lived. The faculty housed their enslaved workers in the basements of their pavilions, and some placed them in the lawn rooms adjoining their pavilion. The university in turn leased the slaves from the professors or townspeople and forced them to maintain the University’s dining halls, called hotels.[footnoteRef:40] Even though Montandon didn’t live on grounds, Mr. Flannagan, the owner of the house where Montandon lived when he arrived in Charlottesville, owned four slaves, including one 16 year old female. All three students were surrounded by slavery while at the University of Virginia, both on-grounds and at their out-boarding houses. Regardless of their prior histories, they were all living in a place where they directly benefitted from slavery and were expected to adhere to the social norms that supported it.  [39:  Brendan Wolfe, "Unearthing Slavery at The University of Virginia", University of Virginia Magazine, 2013, http://my.texterity.com/uvamagazine/2013spring?sub_id=ESzstUT82l5A&pg=32#pg32.]  [40:  Ibid.] 



[bookmark: Plantiffs]The Good Samaritans?

[bookmark: Intro]	Just as it is important to uncover the lives of those accused of rape, it is equally as important to uncover the lives of those who interrupted the rape. Social environments are complex and group dynamics impact behavior. While Montandon, Hardy, and Eliason engaged in sexual assault as a group, another group of three students stopped them. Daniel Burr Conrad, Richard V. Gaines, and John B. Eastham were three University students who came upon the rape, what they did is unknown but it is known that they reported the attack to the faculty. 	  
[bookmark: Daniel_B_Conrad]Daniel Burr Conrad
	When Conrad returned the University of Virginia in 1849 he was living in 43 West Range on grounds. When the Faculty met on October 13, 1849, it reviewed a request from Conrad to leave the school of Mathematics to join the school of Moral Philosophy but didn’t get his father’s consent. The faculty wrote to his father and expressed “the doubts of the Faculty as to the expediency of the proposed change,” and Conrad ended up remaining in Mathematics. January 1850, Conrad was cited as being absent three times from Mathematics and in February, he was again written up for failing to meet standards. On March 7, Conrad requested to leave his room on the West Range and go to live with Colonel Johnson. He requested this so he could have his own room, hoping to be better able to focus on his studies. After the move Conrad’s attendance did not improve as he missed five Math classes and 3 Modern Language classes. 
	After studying at the University of Virginia for two years he matriculated at the Winchester Medical School eventually receiving his MD from the University of Pennsylvania. After graduating, he joined the Navy, becoming a Fleet Surgeon in the Confederacy fighting in the Civil War. After the war, he became the director of the Central Lunatic Asylum, now Central State Hospital, in Petersburg, Virginia and the Western Lunatic Asylum, now Western State Hospital in Staunton, Virginia. Conrad passed away in 1898.

[bookmark: Richard_V_Gaines]Richard Venable Gaines
	Richard Venabale Gaines was born in 1830 to Richard J. and Eliza W. Gaines in Charlotte, Virginia.[footnoteRef:41] His father was a planter and active in politics, including being a member of the Virginia House of Delegates alongside James Wood Bouldin. On February 11, 1834, Bouldin’s brother, Thomas Tyler Bouldin, died in Washington D.C. while giving a speech on the House floor.[footnoteRef:42] Richard J. Gaines took in his son Robert C. Bouldin and would follow Richard V. Gaines to the University in 1850. Bouldin and Gaines roomed together in Colonel Johnson’s boarding house that year. [41:  1850 U.S. census, Charlotte, Virginia, population schedule, Charlotte, 116, 886, 886, Richard V. Gaines; digital image, AncestryHeritageQuest.com, January 23, 2017, http://interactive.ancestryheritagequest.com/]  [42:  “Bouldin, Thomas Tyler", History, Art & Archives, accessed 24 January 2017, http://history.house.gov/People/Detail/9642.] 

 	When Gaines went to the University of Virginia in 1847, he studied Ancient Languages, Mathematics, and Chemistry. He received a degree in Chemistry, Moral Philosophy, and Spanish but it is unknown when he received it.  By 1850, he was studying Modern Languages, Natural Philosophy, and Modern Philosophy. There are no records of him missing class or causing any problems.  On April 10, 1850, Gaines petitioned the faculty to grant him a Bachelor of Arts, “in Natural Philosophy, Latin, and one or two of the Modern Languages.” He left Charlottesville in May of 1850 after writing to his father about his failing health. His father responded in a letter dated May 27, 1850, the elder Gaines expressed concern about his son’s health stating he was “weary” and sent $100 for him to pay off his debts and come home.[footnoteRef:43]   [43:  In 1850, $100 is equivalent to a little less than $3,000.; Richard J. Gaines, "Letter To Richard V. Gaines From Richard J. Gaines", Letter (Charlottesville, 1850), Papers, Correspondance, and Records of the Gaines Family of "Do Well", University of Virginia Smalls Special Collections.] 

	Not much is known about the years in between 1850 and the Civil War for Gaines. He married a woman named Eliza and by 1860 had three children under the age of five.[footnoteRef:44] The 1850 census states he had no occupation but was living at home with his parents. He is listed in the 1860 census with no occupation but holding $8,000 in real estate and $35,000 in personal estate. At the outbreak of the Civil War, Gaines enlisted in the Confederate Army eventually earning the rank Major. After the war concluded, he returned home and by 1870 had acquired a small fortune.[footnoteRef:45] [44:  1860 U.S. census, Charlotte, Virginia, population schedule, Charlotte, 207, 102, 102, Richard V. Gaines; digital image, AncestryHeritageQuest.com, January 23, 2017, http://interactive.ancestryheritagequest.com/]  [45:  1870 U.S. census, Roanoke, Virginia, population schedule, Charlotte, 109, 826, 826, Richard V. Gaines; digital image, AncestryHeritageQuest.com, January 23, 2017, http://interactive.ancestryheritagequest.com/] 

	That small fortune most likely continued to grow as his farming operation grew. Gaines is recognized as one of the first to experiment with fertilizer on tobacco soil and he became a prominent member of the State Agricultural Board. He was also invited to Virginia Tech in 1874 to give the commencement address. 
	On April 24, 1865, Major General George A. Custer stole Gaines’ horse, Don Juan. Gaines was rightfully dismayed, he bought the horse in 1860 for $800. By 1865, the value of Don Juan was estimated to be around $10,000. Gaines tried to chase Custer down to claim his horse many times. He spent upwards of $1,000 in the attempt to get his horse. Even General Ulysses S. Grant told Custer to return the horse but he was never returned. After spending $1,000 in the chase, Gaines was forced to return to Charlotte, Virginia without his horse.[footnoteRef:46] This experience most likely impacted Gaines profoundly. The loss of the Civil War and the return of normalcy was compounded by the theft of his horse by a Union general. He lived in Charlotte, Virginia until his death in 1919.  [46:  T.J. Stiles, "That Time When Custer Stole A Horse", Smithsonian, 2015, http://www.smithsonianmag.com/history/when-custer-stole-thoroughbred-180956961/.; The United States Army And Navy Journal And Gazette Of The Regular And Volunteer Forces, Vol 18 (New York: Army and Navy Journal Incorporated, 1882), 84.] 

	Richard Gaines died on October 31, 1916 at his home in Charlotte, Virginia. The Southern Planter published an obituary acknowledging his passing writing that, "in him agriculture has lost a faithful advocate and exponent."[footnoteRef:47]  [47:  “Maj. Richard V. Gaines", The Southern Planter, December, 1916: 672.] 


John B. Eastham
	John B. Eastham was born in Louisa Co., Virginia to David and Elizabeth. He grew up on a plantation surrounded by slaves. In 1849, at the age of 21 he entered the University of Virginia to begin studying Chemistry, Medicine, Physiology and Anatomy. After he left the University of Virginia, Eastham attended Jefferson Medical College in Philadelphia graduating in 1852.[footnoteRef:48] Eastham returned to Louisa and continued to live with his parents while operating his own private medical practice. When the Civil War broke out, Eastham supported the Union. After the war, Eastham was elected to the Constitutional Convention of 1867-1868, supported primarily by newly freed slaves and an agent at the Freedman’s Bureau.[footnoteRef:49] On October 26, 1867, the Daily Dispatch out of Richmond, Virginia recorded Eastham's election results, 72 whites and 1,592 Blacks voted him to the convention. The Dispatch stated that Eastham was a member of the Union League and supported the Union during the Civil War. Four days later on October 30, the Alexandria Gazette reported that Eastham was a white radical and sent in his resignation because, "he has found out his nomination was not generally acceptable to the party.'"  [48:  "Part I: Jefferson Medical College 1846 to 1854 (pages 55-88)" (1992). Thomas Jefferson University: A chronological history and alumni directory, 1824-1990, edited by Frederick B. Wagner, Jr., MD, and J. Woodrow Savacool, MD, 1992. Paper 16.
http://jdc.jefferson.edu/wagner1/16.]  [49:  Sara B. Bearss and the Dictionary of Virginia Biography. "John B. Eastham (ca. 1828–1869)." Encyclopedia Virginia. Virginia Foundation for the Humanities, 27 May. 2015. Web. 15 Mar. 2016.] 

	On November 23, 1860, an advertisement was taken out in the Daily Dispatch announcing that an enslaved man named Ralph had run away "from the employment of Dr. John B. Eastham, of Louisa County." Ralph belonged not to Eastham but to Jesse Perkins, deceased. 
Eastham did own slaves, in March 1862, a baby boy, David Jackson, was born to John B. Eastham and was recorded as being a colored slave. His mother is listed as a woman named Amanda and Eastham is recorded as being the owner. So while he was a member of the Union, he still was participating in owning slaves.[footnoteRef:50] This ownership of slaves is important to note considering he interrupted the rape of a 17-year-old slave.  [50:  Louisa County Historical Society. Louisa County Births 1853-1865. http://piedmontvahistory.org/archives14/collections/show/22.] 

Historian Richard G. Lowe describes Eastham as a moderate Republican and that he received a liberal education.[footnoteRef:51] [51:  Richard G. Lowe, "Virginia's Reconstruction Convention. General Schofield Rates The Delegates", The Virginia Magazine Of History And Biography 80, no. 3 (1972): 352. http://www.jstor.org/stable/4247735.] 

[bookmark: John_B_Eastham]	Dr. John B. Eastham is recorded in the 1870 Mortality Schedule as dying in July 1869 from hepatitis. 

[bookmark: The_determination_to_end_the_a]	Conrad, Gaines, and Eastham seem to have similar upbringings to Hardy and Eliason. All three were born in the South, entrenched in the institution of slavery. What was different for Conrad, Gaines, and Eastham? Perhaps for them, the attack of another man’s property was reprehensible. From the actions of these men, it is easy to claim that Hardy, Eliason, and Montandon were acting out of the norm. From the slave narratives we have access to we can  see that most rapes of enslaved women were done in private. It was not flaunted which might be why the students broke it up. The fact is, this act does not absolve anyone involved. 
[bookmark: SlaveOwners]Her: Only Through Him.

	But what of the 17 year old enslaved victim of the Eliason, Hardy and Montandon’s violent rape?  Tragically, history has erased this woman, like many others, by not recording much about her existence. She is present through numbers on the census but without a name. As the search for more answers continues, the remnants left behind make it impossible to be sure who she was. Perhaps this was the goal for those who lived then, to deny proof of life or death for those deemed less than human. Despite copious records still in existence from the antebellum era, slave records are notoriously inaccurate and scarce. Still, what slave schedules and other property records that do remain, reveal that in total, only seven white men in Albemarle County, Virginia were in possession of 17-year-old female slaves in 1850.  
	One man named John C. Hughes, a prominent doctor in Charlottesville, lived on Market St.[footnoteRef:52] Another, Marcellus McKennie, was a bookseller who owned a store close to the university. According to James Alexander, a resident of Charlottesville during in 1850, McKennie lived in a house on Random Row previously belonging to his father, Clement McKennie.[footnoteRef:53] Another slaveowner in town holding a 17 year old slave girl in his possession was John B. Dodd, a local cabinetmaker and woodworker. Dodd owned a warehouse and shop on Main Street, the current home of Charlottesville’s Downtown Mall. A Reverend Stephen H. Mirick also owned many slaves, including a 17-year-old, and operated a “female academy” at 710 East Market Street for eight years before moving to Washington, DC, in 1853.[footnoteRef:54] Down the street from Mirick lived Valentine Wood Southall, a politician, who lived on the parcel of land that now contains Lee Park. Ira Garrett was the county clerk in 1850, and along with his brother Alexander, was an influential figure in the legal system of Charlottesville. Garrett owned 12 slaves total and maintained a house on Main Street alongside the Dodd’s residence.[footnoteRef:55] Last of all, records show University of Virginia alumnus and professor James Lawrence Cabell also own a 17 year old female slave. Cabell graduated from the University in 1834 and became a lifelong faculty member in various positions within the medical school. Cabell in 1850 lived in Pavilion II along with his slaves.[footnoteRef:56]  [52:  His house still stands at 307 East Market Street.]  [53:  James Alexander and Mary Rawlings, Early Charlottesville ([Charlottesville, Va.]: [Michie Co., printers], 1942), 97.]  [54:  Ibid, 49.]  [55:  Ibid.]  [56:  Patricia O'Donnell et al., University of Virginia Academical Village Cultural Landscape Report, Volume 1, 2013, http://www.officearchitect.virginia.edu/pdfs/CLRFullDec2013.pdf.] 

	I propose though that the Eliason, Hardy and Montandon’s 17 year old victim was owned by Colonel Michael Johnson, the man who lived next to the field the rape occurred.[footnoteRef:57] In 1849, Johnson provided a home to 14 university students, including Richard Venerable Gaines and Daniel Burr Conrad, two of the men who intervened and stopped the rape. In the 1850 slave schedule, Johnson is listed as owning 12 slaves, including a 16-year-old female. Ten years later, the 1860 census lists a 25-year-old female slave along with a 10-year-old boy marked as “mulatto.” It is possible that this 25-year-old was the enigmatic 17-year-old, and that the 10-year-old boy was her son, conceived during the rape.  [57:  George Warren Chappelear, The Leake Family and Connecting Lines (Salem, Mass.: Higginson Book Co., 2000).] 

Figure 4: 1. Colonel Michael Johnson 2. V.W. Southall 3. Marcellus McKennie 4. John B. Dodd 5. Stephen Mirick 6. James Cabell 7. Ira Garrett 8. Ben C. Flannagan 9. John C. Hughes

[bookmark: Summary_of_others]	One difficulty in determining who owned the enslaved girl that suffered the attack arises from the fact that many slaves spent their nights doing what they could not during the day. In Frederick Douglass’s 1850 autobiography, Narrative of The Life of Frederick Douglass, he mentions his Aunt Hester going out at night against her master’s wishes.[footnoteRef:58] Some masters locked their slaves up at night to make sure they did not leave, but usually this was used as a form of punishment.[footnoteRef:59] In The Freedmen’s Record, it is mentioned that slaves were “allowed to go away from home to visit their friends” on weekends.[footnoteRef:60] In Charlottesville, a slave patrol was set up to monitor the town during the night after the Nat Turner Rebellion in 1831.[footnoteRef:61] As sneaking out at night was a common occurrence, figuring out who would have been in the area is impossible because of the frequent movement of slaves under the cover of night. If caught slaves were returned to their masters for punishment, they were not tried in court. Instead their masters acted as both judge and jury. [58:  Frederick Douglass, Narrative of The Life of Frederick Douglass (New York: Dover Publications, 1995), 4.]  [59:  "Recollections of Slavery by A Runaway Slave", The Emancipator, 1838, http://docsouth.unc.edu/neh/runaway/runaway.html.]  [60:  "Moses", The Freedmen's Journal 1, no. 3 (1865): 35, https://books.google.com/books?id=1h_VAAAAMAAJ&pg=PA33&source=gbs_toc_r&cad=2#v=onepage&q&f=false.]  [61:  Alexander, Early Charlottesville, 69.] 



[bookmark: Law]The Legalities of Unattainable Justice

[bookmark: Virginia_Law]In the mid-19th century, the courts and laws of the land were not the same for slaves as they were for whites. When attempting to figure out what charges would have been brought against Eliason, Hardy and Montandon looking at criminal law books of the era provides necessary insight. In 1858, Thomas R. Cobb, a lawyer, published An Inquiry Into the Law of Negro Slavery in the United States of America: To which is Prefixed, a Historical Sketch of Slavery, and in which he wrote that, “the violation of the person of a female slave, carries with it no other punishment than the damages which the master may recover for the trespass upon his property.”[footnoteRef:62] This is reiterated in an earlier 1853 book by William Goodell entitled The American Slave Code in Theory and Practice in which Goodell writes,  [62:  Thomas Read Rootes Cobb, An Inquiry Into The Law Of Negro Slavery In The United States Of America (Philadelphia: T. & J.W. Johnson, 1858).] 

Slaves are better protected as property than they are as SENTIENT BEINGS. It has been represented that the slaves are sufficiently protected from outrage and murder on the part of those who are not their owners, by the fact that slave property is, of course, protected by law from such depredations, and that the interest of the master affords a guaranty for the enforcement of such laws.[footnoteRef:63] [63:  William Goodell, The American Slave Code In Theory And Practice (New York: Negro Universities Press, 1853). Emphasis added.] 


The purchase of a person as a whole meant that slave-owners believed they were wholly entitled to that persons’ body, for any purpose they desired, including sexual relations. This power was only given to the slave master and any other person who took advantage of the perceived right of a slave master was trespassing on and damaging another man’s property. In the original documentation of the rape in the Faculty Journal from April 24, 1850, the incident was described as, “a violent outrage,” a legal, rather than a moral, phrase in 1850 signifying “a grave injury; a serious wrong. This is a generic word which is applied to everything, which is injurious, in great degree, to the honor or rights of another,” as an 1853 legal dictionary defined it.[footnoteRef:64]   The Faculty Journal’s use of the phrase, then, implies an attack causing physical harm to the extent that the enslaved woman would have been unable to fulfill her duties to her master.  For this reason, the communication that occurred with the Civil Authority most likely was with the intention to bring charges against the offenders for property damage, and not rape..  [64:  John Bouvier and Francis Rawle, Bouvier's Law Dictionary (Boston: The Boston Book Company, 1856).] 

	In 1850, Virginia law stated: “If any white person carnally knows a female of the age of twelve years or more, against her will, by force, or carnally knows a female child under that age, he shall be confined to the penitentiary not less than ten nor more than twenty years.”[footnoteRef:65] The Code of Virginia does not specify if this law relates to white women or all women but it is important to note that a “General Provisions as to Slaves” section states that “slaves shall be deemed personal estate.”[footnoteRef:66] This provision deeming slaves as property eliminated an enslaved person’s ability to claim ‘personhood’ making laws and provisions to protect legal persons null and void for enslaved individuals. Supporting this, legal hisorians A. Leon Higginbotham, Jr. and Anne F. Jacobs reported, “We have found no reported cases, however, in which a white was prosecuted for the rape or attempted rape of a black woman, free or slave.”[footnoteRef:67] Eliason, Hardy and Montandon, then, could not have been prosecuted for the rape of a “non-person.” [65:  Va. Code Ann. § 191.15 (1849).]  [66:  Va. Code Ann. § 103.5 (1849).]  [67:  A. Leon Higginbotham, Jr., Anne F. Jacobs. “The ‘Law Only as an Enemy’: The Legitimization of Racial Powerlessness Through the Colonial and Antebellum Criminal Laws of Virginia,” North Carolina Law Review 70 (1991-1992): 1055-56.] 

	In their article, “The ‘Law Only as an Enemy’: The Legitimization of Racial Powerlessness Through the Colonial and Antebellum Criminal Laws of Virginia,” Higginbotham and Jacobs go on to state that Virginia, even in the prosecution of “black slaves for the rape of black slave women,” did not declare whether or not the rape of enslaved women was a crime.[footnoteRef:68] “This is not to suggest,” they state , “that slave women in Virginia were distinctly better off than slave women elsewhere.”[footnoteRef:69] What is significant is that there was not a single reported prosecution of a white man for the sexual assault of a black or mulatto woman in either colonial or antebellum Virginia.”[footnoteRef:70] Although there were efforts made at the time to argue “that a statute was race neutral as to victimization,” the success of those arguments before the Civil War in the South was limited, as “prosecutorial inaction and Court holdings made clear the lack of recourse for Black women who were raped. In fact, a white defendant could argue that his indictment ought to be dismissed for failing to state the victim was white.”[footnoteRef:71] The 19th century’s failure to prosecute any white men for the rape of Black women is a continuation of history, as “no white men were convicted of rape in seventeenth-century Virginia” either.[footnoteRef:72] [68:  Ibid. 1056-57.]  [69:  Ibid.]  [70:  Ibid.]  [71:  Ibid.]  [72:  Estelle B. Freedman. Redefining Rape: Sexual Violence in the Era of Suffrage and Segregation (Cambridge, MA: Harvard University Press, 2013), 14.] 



[bookmark: Neale]Deflowering History

[bookmark: Neale-1]156 years after the rape of an enslaved woman in Charlottesville, the first mention of it in historical scholarship comes from a paper written in 2006. Slaves, Freedpeople, and the University of Virginia, written by Catherine S. Neale, describes the enslaved woman’s assault:
During a visit to Charlottesville between eleven o’clock and midnight, on April 23, 1850, three students, George H. Hardy, Armistead C. Eliason, and James E. Montandon went into town.  The three students found “a small negro girl a slave about 17 years old,” who they took to a field between the properties of Colonel Johnson and Mr. Leake, two Charlottesville residents.  The three students proceeded to violently rape the young girl, when three other students from the university came across the incident.  Outraged, the three other students, Conrad, Eastman, and Gaines, interfered to stop the rape.  In their testimony, the three witnesses recognized that two of the perpetrators, Hardy and Eliason, exhibited a state of intoxication, a fact that did not effect their punishment.  Upon being informed of the rape, the chairman of the Faculty Committee immediately reported the three perpetrators to the Charlottesville “Civil Authority” for justice and expelled the students from the university.  Eastman, Gaines, and Montandon, fully aware of the heinousness of their crime and of the associated punishments immediately fled from Charlottesville.  The university community, outraged by the rape of a slave, unanimously and immediately punished and outcast the three students from the university community.  Since the students fled Charlottesville, the city could never try them for their crime or bring them to justice.[footnoteRef:73]  [73:  Neale, 55.] 


Neale assumed the entry was written on the day after the incident, and placed the date of the rape on Tuesday, April 23, 1850. According to the Faculty Journal, however, the rape occurred “on Monday last,” making Neale’s April 23rd date impossible. As newspapers of the day show, in nineteenth-century usage, “Monday last” referred not to Monday of the previous week, necessarily, but to the most immediate Monday past.[footnoteRef:74]  The most appropriate date, therefore, is Monday, April 22, 1850.[footnoteRef:75] [74:  This usage may be seen vividly in multiple news articles reporting the assassination of Abraham Lincoln.  The time reference for his assassination in the days following consistently referred to his assassination as occurring “on Saturday last.” The after a week had passed articles referring to the assassination ceased to mention “on Saturday last.”]  [75:  In a document entitled, “Weekly Report of the Mathematics Department,” from the week of April 22, 1850, Hardy and Eliason are listed as enrolled in the school. What is notable is that their names on the list are crossed out, showing the professors did not expect them back. They are not marked absent on Monday or Tuesday meaning either they didn’t abscond immediately or they attended classes until the faculty were informed of the attack.] 

	Additionally, in the nineteenth century, use of the word ‘outrage’ was reserved for crimes in which a person was grievously injured or a wrongdoing was committed against them. More often than not, murder and rape were the two instances in which the word ‘outrage’ was used as a descriptor. In 1853, John Bouvier defined ‘outrage’ in his legal dictionary as “a grave injury; a serious wrong. This is a generic word which is applied to everything, which is injurious, in great degree, to the honor or rights of another.”[footnoteRef:76] When the faculty recorded details of the rape they said: “Three students committed a violent outrage (a rape) on a small negro girl a slave about 17 years old.” Catherine Neale’s use of the word “outrage” affords it, erroneously, a moral rather than criminal significance: “The university community, outraged by the rape of a slave, unanimously and immediately punished and outcast the three students.”[footnoteRef:77] There is no evidence that the community at large had knowledge of the rape event making it impossible to determine that the students were “outcast.” Instead, they absconded, of their own accord, and not at the insistence of the faculty or community.  [76:  John Bouvier and Francis Rawle, Bouvier's Law Dictionary (Boston: The Boston Book Company, 1856).]  [77:  Neale, 55. Emphasis added.] 

	In 1850, faculty members at the University of Virginia were required to follow the Enactments by the rector and visitors of the University of Virginia, for constituting, governing and conducting that institution: For the use of the university.[footnoteRef:78] The book, originally published in 1825, contained instructions on how to govern the student body, and defined punishable offenses, stating: “Offences [sic] cognizable by the laws of the land, shall be left to the cognizance of the civil magistrate, if claimed by him.”[footnoteRef:79] This enactment would have prohibited the faculty from punishing Eliason, Hardy, and Montandon for the rape if the Civil Authorities took the case. The Enactments also stated: [78:  Gessner Harrison, the Chairman of the Faculty in 1850, wrote an article in the 1855 Cyclopedia of American Literature by Evert and George Duychinck discussing his experience and opinions on these enactments. This shows that he used these enactments in 1850.]  [79:  Enactments By The Rector And Visitors Of The University Of Virginia, For Constituting, Governing And Conducting That Institution, For The Use Of The University, eBook, (Charlottesville, Va.: McKennie, 1825) 9, http://babel.hathitrust.org/cgi/pt?id=hvd.hn36s3;view=1up;seq=37.] 

The youth of the country cannot learn too early to respect the laws. To evade the process of the courts necessary to the administration of justice, is a high contempt of those laws, and indicates a disposition to insubordination which requires the decided reprehension of the board. Therefore, the Faculty will make known to the students that the Visitors strongly disapprove every attempt to evade the process of the Courts. Any student, in any manner, evading the process of the Courts, shall be liable to any of the penalties prescribed by the Enactments of the University.[footnoteRef:80]  [80:  Ibid. 13.] 


It may be that the rape would have been forgivable, and the student’s intoxication would have been a minor offense—if it was the first time—but absconding, evading the Civil Authorities, was a major offense.[footnoteRef:81] The faculty could not overlook the fact that these men left the jurisdiction to avoid the courts and had no choice but to recommend expulsion. The Board of Visitors approved the expulsion on June 28, 1850, because in their own words it “requires the decided reprehension of the board.”[footnoteRef:82]  [81:  The basic definition of absconding is, “to go in a clandestine manner out of the jurisdiction of the courts, or to lie concealed in order to avoid their process.”; Bouvier, Law Dictionary.]  [82:  Enactments, 13] 


[bookmark: Conclusion]	When researching and learning about the antebellum South one has a deep desire to find some resemblance of sanity or “goodness” in a world upholding an institution that is insane and evil. Researchers and scholars working in this field hold a responsibility to those who were victimized, abused, tortured, sold, and denied their right to exist. However counterintuitive it might seem, this responsibility means setting aside the morals and ethics of the 21st century. When scholars report history inaccurately, or attempt to create a historical narrative of justice (i.e. Eliason, Hardy and Montandon were justly expelled from the university) when in actuality there was no justice, we allow others to say slavery “wasn’t that bad,” re-victimizing those who have passed on. In this instance, Eliason, Hardy, and Montandon attacked a slave because they could. Conrad, Gaines, and Eastham stopped them because they could—whether to save the girl or to save their fellow students’ dignity we will never know. If criminal proceedings had been undertaken, Eliason, Hardy, and Montandon would not have been charged with rape, but with damage of property. A community wasn’t outraged. A 17-year-old slave most likely continued to live in slavery while the men went unpunished and led their free lives. That isn’t justice. This paper cannot rectify that violence, but it can set the record straight. 
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